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لزوم هماهنگی حداکثری 
بین دستگاهی حین بحران

ســپهرغرب، گروه خبر: فرمانــدار همدان گفت: 
در  همدان  شهرســتان  بحران  مدیریــت  عملکرد 
پیشگیری و کنترل آتش ســوزی های احتمالی فصل 

تابستان بسیار خوب بود.
حســین افشاری در جلسه ســتاد پیشگیری، هماهنگی 
و پاســخ به بحران شهرســتان همدان بیان کرد: طی فصل 
تابستان در بســیاری از نقاط کشور شاهد آتش سوزی هایی 
بودیم کــه عملکرد مدیریت بحران شهرســتان همدان در 
پیشگیری و کنترل آتش ســوزی های احتمالی بسیار خوب 

بود.
وی بــا توجه به گــزارش عملکرد اقدامــات قابل توجه 
شــهرداری همدان در راســتای مهار سیلاب در سطح شهر 
همدان، افزود: احداث سیل برگردان غربی شهر همدان برای 
ما اهمیت ویژه دارد و در جلســات آتی نیز بررسی اقدامات 
ســه شهر دیگر شهرستان با اولویت شهر جورقان در دستور 

کار قرار می گیرد.
فرماندار همدان با تأکید بر لزوم هماهنگی حداکثری بین 
دستگاهی حین بحران، تصریح کرد: در مواجهه با بحران ها 
نجات جان افراد اولویت نخســت اســت و به دنبال آن باید 
در پی کاهش خســارت های احتمالی باشیم و هیچ اختلاف 

نظری نباید در بین دستگاه های اجرایی داشته باشیم.
وی بــا تأکید بر لزوم آمادگی تجهیزات و ماشــین آلات 
برای بهره گیری در شــرایط بحرانی، افــزود: در نقاطی که 
طی ســیل سال گذشته گاهی برای رفت و آمد به روستایی 
مجبــور بودیم از قایق اســتفاده کنیم، بایــد قبل از وقوع 

بارش ها اقدامات لازم انجام شده باشد.
افشــاری با اشاره به جانمایی مراکز اسکان موقت توسط 
هلال احمر در ســطح شــهر همدان، اظهار کــرد: جانمایی 
مکان اســکان کفایت نمی کند و بایــد تمهیدات لازم برای 
تأمین خدمات مورد نیاز اسکان یافتگان در شرایط اضطراری 

پیش بینی شود.

بانک قرض الحسنه مهر ایران پیشگام شد؛
صرف جریمه دیرکرد در امور 

عام المنفعه
ســپهرغرب، گــروه خبــر: مدیرعامــل بانک 
قرض الحســنه مهر ایران خبر داد: در آخرین مجمع 
عمومی سالانه این بانک پیشنهاد هیئت مدیره مبنی 
بر هزینه کرد منابع جمع آوری شده از محل وجه التزام 
در حوزه مســئولیت اجتماعی مورد موافقت مجمع 

عمومی قرار گرفت.
به گزارش ســپهرغرب و به نقــل از روابط عمومی بانک 
قرض الحسنه مهر ایران، مرتضی اکبری گفت: وجه التزام یا 
جریمه تأخیر تأدیه همان پولی است که بانک ها بابت تأخیر 
در بازپرداخت اقساط تســهیلات از مشتریان خود دریافت 
می کنند. درواقع وجه التزام نوعی ضمانت اســت که باعث 
انضباط مالی مشــتریان بانک ها می شــود؛ بانک ها ناگزیر از 
دریافت وجه التزام هســتند، زیرا ایــن جریمه به نوعی ابزار 

وصول مطالبات است.
وی این طــور ادامــه داد: بــه بیــان ســاده اگــر فرد 
تســهیلات گیرنده تفاوتی بین پرداخت ســر موعد و دیرتر 
از آن احســاس نکنــد، چرا باید بدهی خــود به بانک را در 
زمان سررســید اقســاط بپردازد و آن را به تأخیر نیندازد؟ 
معرفی نشدن ابزار جایگزین از سوی مخالفان با وجه التزام 
و تحت فشــار قرار گرفتن بانک ها از منظر خطر اعتباری و 
نقدینگی درصورت حذف این ابزار، باعث شده بانک ها ناگزیر 

از دریافت جریمه یادشده باشند.
      نقش بانک مهر ایران در حوزه مســئولیت 

اجتماعی پرُرنگ تر می شود
اکبری اظهار کرد: در بانک های اسلامی سایر کشورها 
جریمــه تأخیر صرفاً بــه فعالیت های خیریــه اختصاص 
می یابــد و با ســایر منابع بانک ادغام نمی شــود. جریمه 
تأخیر در بازپرداخت اقساط در اکثر بانک های اسلامی در 
حســابی مجزا جمع آوری می شود و صرفاً در فعالیت های 
خیرخواهانه و غیر انتفاعی مورد اســتفاده قرار می گیرد؛ 
به عبارتی بانــک از جرایم دریافتــی از تأخیر هیچ نفعی 

نمی برد.
وی این طــور ادامــه داد: بانــک مهر ایــران به عنوان 
نخســتین و بزرگ ترین بانک قرض الحسنه کشور که صرفاً 
براســاس عقد قرض الحسنه عمل کرده و تمام محصولات 
خــود را بر مبنای این عقد تعریف می کند، در ســال های 
اخیر در ترویج بانکداری اســلامی نقشــی اساسی داشته 
اســت؛ داشتن بیش از 9 میلیون مشتری و پرداخت هفت 
میلیون و 800 هزار فقره تســهیلات قرض الحسنه گواهی 

بانک است. این  بر گستردگی فعالیت های 
مدیرعامل بانــک مهر ایران خبر داد: این بانک در رابطه 
با نحوه هزینه کرد جریمه تأخیر تأدیه نیز پیشــگام شده و 
هیئــت مدیره این بانک در آخریــن مجمع عمومی که 30 
شــهریورماه برگزار شد، پیشــنهاد کردند تا وجه دریافتی 
بابت این جریمه در حوزه مســئولیت اجتماعی صرف شود. 
خوشبختانه این موضوع مورد موافقت سهام داران بانک مهر 
ایران قرار گرفت و این بانک برای نخســتین بار در ســطح 
شــبکه بانکی کشور نسبت به صرف وجوه دریافت شده بابت 
تأخیر تأدیه در امور خیر و حوزه مســئولیت اجتماعی اقدام 

خواهد کرد.
اکبری یادآوری کرد: بانک مهر ایران پیش از این نیز در 
حوزه مســئولیت اجتماعی فعالیت های جدی داشته است. 
بیمه 500 هزار خانه روســتایی در ســه استان محروم که 
تقدیر معــاون پارلمانی رئیس جمهوری و رئیس ســازمان 
مدیریت بحران را در پی داشت، ساخت 100 واحد مسکونی 
برای سیل زدگان و همچنین ساخت مدرسه و خانه بهداشت 
در مناطــق محروم برخــی از اقدامات بانــک در این حوزه 

به شمار می رود.

خبــر

پروژه های عمرانی حوزه فرهنگ و هنر در انتظار حمایت
سپهرغرب، گروه خبر: نشســت مشترک پیگیری مسائل 
مربوط به پروژه های عمرانی حوزه فرهنگ و هنر استان همدان 
با حضور اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار، مدیرکل مسکن 
و شهرسازی و نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی 
برگزار و بر حمایت دستگاه های مختلف از پروژه های عمرانی 

حوزه فرهنگ و هنر تأکید شد.
به گزارش ســپهرغرب و به نقل از روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان همدان، مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان در این جلسه گزارشی از آخرین پیشرفت 

فیزیکی پروژه های عمرانی مربوط به این اداره کل ارائه کرد.
احمدرضا احســانی اظهار کرد: سال گذشــته پروژه موزه 
هنرهای معاصر با مســاحت حدود 6 هــزار متر مربع پس از 
ســال ها توقف، با پیگیری های متعدد و مســاعدت و حمایت 
استاندار محترم و دکتر حاجی بابایی مجدداً فعال شد. این پروژه 
درحال حاضر با اختصاص 35 میلیارد تومان اعتبار با ســرعت 

درحال انجام است که تا سال آینده به بهره برداری برسد.
وی با بیان اینکه پروژه مجتمع فرهنگی و هنری شــهید 
مظاهری شهر مریانج هم با مساحت حدود سه هزار متر مربع 
با پیشرفت فیزیکی بالای 90 درصد درحال اتمام است، گفت: 
این پروژه امســال حدود دو میلیارد تومــان اعتبار دارد که با 
دســتور استاندار محترم تأمین شده است. مجتمع فرهنگی و 
هنری شــهید مظاهری در سال 97 به نهاد کتابخانه ها واگذار 
شده و پس از اتمام و تکمیل پروژه بخش کتابخانه توسط نهاد 
و بخش مجتمع فرهنگی و هنری هم توسط فرهنگ و ارشاد 

اسلامی اداره خواهد شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان درخصوص 
پــروژه فرهنگی و هنری فامنین هم تصریــح کرد: این پروژه 
با مســاحت حدود پنج هزار متر مربع درحال ساخت است و 
امسال هفت میلیارد تومان اعتبار دارد که امیدواریم فاز اداری 

مجتمع تا پایان سال به اتمام برسد.
احســانی درخصوص دیگر پروژه های ایــن اداره کل هم 
گفت: تفاهم نامه پردیس سینمایی امید در شهرستان اسدآباد 
هفته گذشــته به امضا رســید و با جدیت به دنبال ایجاد این 
مجموعه هستیم. پروژه مجتمع فرهنگی و هنری شهر زنگنه 
ملایر با پیشرفت فیزیکی 80 درصد درحال کار است که پیگیر 
اختصاص اعتبار برای اتمــام پروژه بوده و مجتمع فرهنگی و 
هنری شــهر فیــروزان نهاوند را هم پیگیــری می کنیم تا با 
تخصیص اعتبار روند پیشــرفت پروژه تسریع شود؛ این پروژه 

درحال حاضر حدود سه درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
در ادامه این جلســه نماینده مــردم همدان و فامنین هم 
با تأکید بر هم افزایی و مشــارکت دســتگاه های مختلف برای 
اتمام این پروژه ها، گفت: فرهنگ از زیربنایی ترین ساختار های 
جامعه است و زمانی جامعه به توسعه پایدار می رسد که از نظر 
فرهنگی به تعالی و پیشرفت رسیده باشد؛ برای تحقق این امر 

هم فراهم کردن زیرساخت های فرهنگی ضروری است.
حمیدرضا حاجی بابایی خاطرنشان کرد: مجمع نمایندگان 
استان به دنبال تأمین اعتبار مورد نیاز برای تکمیل پروژه های 
نیمه تمام اســت، اما ایــن روند به تعامــل و هماهنگی بین 

دستگاه های استان هم نیاز دارد.
وی با تأکیــد بر اینکه پروژه های تالار بزرگ شــهر، موزه 
هنرهای معاصر و پردیس ســینمایی استان نیازمند مشارکت 
دســتگاه های مختلف است، گفت: تســریع در روند احداث و 
بهره برداری از این پروژه های عمرانی نیازمند حمایت همه جانبه 

مسئولان استان است.

تقدیر معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی استاندار همدان 

از نیروگاه شهیدمفتح

امنیتی  ســپهرغرب، گروه خبر: معاون سیاسی، 
و اجتماعی اســتاندار همدان با اهدای لوح تقدیر از 
مدیریــت و کارکنان نیروگاه شــهیدمفتح به خاطر 
اجرای پروتکل های بهداشــتی در نیروگاه قدردانی 

کرد.
به گزارش ســپهرغرب و به نقل از روابط عمومی شرکت 
مدیریت تولید برق شــهیدمفتح در بخشی از لوح تقدیر که 

به امضای مصطفی آزادبخت رسیده، آماده است:
کرونا با تمام هیاهو و سختی هایش خواهد رفت، اما آنچه 
اهمیت دارد این اســت که تا جایی کــه در توان داریم، با 
تصمیمات درســت و اقدامات به موقع و همدلی و هم زبانی، 
آسیب هایش را به حداقل برسانیم و این همدلی و هم زبانی 

با تلاش فداکارانه شماست که در خاطر می ماند.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار همدان در 
ادامه آورده اســت: تلاش و همت والای مدیریت و کارکنان 
شــما در اجرای دقیق و صحیح پروتکل های ابلاغی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در بحران شیوع بیماری 

کرونا قابل تقدیر است.

ثبت نام مرحله دوم در طرح 
کمک ودیعه اجاره مسکن

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راه و شهرسازی 
از تمدید ثبت نام طرح کمک ودیعه  اســتان همدان 

اجاره مسکن خبر داد.
به گزارش ســپهرغرب و بــه نقــل از اداره ارتباطات و 
اطلاع رســانی اداره کل راه و شهرســازی اســتان همدان، 
»داریوش حسینی« از ثبت نام مرحله دوم طرح کمک ودیعه 

اجاره مسکن تا پایان مهر ماه خبر داد.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان همدان اعلام کرد: به 
اطلاع آن دسته از متقاضیان طرح کمک ودیعه اجاره مسکن 
که موفق به ثبت نام نشــده اند می رســاند کــه این عزیزان 
می توانند از ســاعت 12 روز یکشــنبه مورخ 13/07/99 تا 
ساعت 24 روز 30/07/99 جهت ثبت نام در این طرح اقدام 

کنند.
وی در پایــان خاطرنشــان کــرد: همشــهریان گرامی 
می تواننــد با مراجعه به بخش »تکمیل ثبت نام تســهیلات 
کمک ودیعــه« ســامانه طرح اقدام ملی مســکن به آدرس 

www.tem.mrud.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند.

خبــر

خبر
sepehr.khabar@gmail.com

اختصاص 80 میلیارد ریال جهت احداث و بهسازی مسیل های شهری
سپهرغرب، گروه خبر: مدیر منطقه یک 
شــهرداری همدان خبر داد: 80 میلیارد 
مسیل های  بهسازی  و  احداث  جهت  ریال 

شهری منطقه یک اختصاص یافت.
طی ســالیان اخیر بارش های شدید باران و 
برف و نبود زیرساخت های مناسب جهت هدایت 
ایــن بارش ها، باعث به وجــود آمدن خطرات و 
خســارت های بسیاری در ســطح کشور شده، 
ازاین رو ایجاد بســتر مناســب برای رودخانه ها 
و استانداردســازی نهری های آب در شــهرها 
بســیار ضروری و با اهمیت است. سال گذشته 
شــهرداری منطقه یک برای جلوگیری از ایجاد 
بحران یک هزار متــر از قنات ها و رودخانه های 
ســطح این منطقه را لایروبی و مرمت کرد که 
خوشــبختانه با وجود بارش های ســال گذشته 
نیز شاهد مشکلی در این زمینه نبودیم؛ در این 
خصوص گفت وگویی را با مسعود دهبانی صابر، 
مدیر منطقه یک شهرداری همدان جهت درنظر 
گرفتن تمهیدات سال جاری این منطقه ترتیب 

دادیم که باهم می خوانیم:
مدیر منطقه یک شــهرداری همدان با بیان 
افزایش  توانمندســازی زیرســاخت ها و  اینکه 
تاب آوری شــهر در مقابــل بحران های طبیعی 
یکــی از اهداف مهــم در منطقه یک اســت، 

گفت: از ســال گذشته با اســتفاده از نیروهای 
متخصــص بیش از یک هزار متر از رودخانه های 
ســطح منطقه لایروبی و بازســازی شدند که 
خوشبختانه شهروندان بدون هیچ گونه مشکلی 

فصول پاییز و زمستان را پشت سر گذاشتند.
مســعود دهبانی صابر بیان کــرد: از ابتدای 
ســال جاری احداث و بهســازی مســیل های 
ســطح منطقه یک با درنظر گرفتن بودجه 80 

میلیارد ریالی آغاز شــده است که از مهم ترین 
آن ها می توان به پروژه دیوارکشی رودخانه های 
دره مرادبیــگ و بلــوار کاج، هدایــت آب های 
ســطحی خیابان جوادیه، بازســازی و لایروبی 
رودخانه های زیرزمینی سطح منطقه، حفر چاه 
و نوکنــی قنوات، احــداث و مرمت نهری ها در 

خیابان های مختلف اشاره کرد.
وی با اشاره به عملیات دیوارکشی رودخانه 

دره مرادبیگ، گفت: دیوارکشی های این رودخانه 
به اتمام رســیده اســت و هم اکنــون عملیات 
بتن ریزی اجرای فوندانســیون کف و بندکشی 
دیوارها درحال اجرا است. همچنین در رودخانه 
بلــوار کاج نیــز خاک برداری هــای لازم جهت 
ایمن ســازی حریم رودخانه صورت پذیرفته و 

اجرای سنگ کاری دیواره ها آغاز شده است.
مدیر منطقه یک شــهرداری همدان افزود: 
از ابتدای ســال جاری عملیات احداث و مرمت 
نهری هــا نیز در خیابان های ســطح منطقه که 
می توان به خیابان هــای مهدیه، ابوطالب کوی 
مدرس، جهــاد، میرزاده عشــقی، کوی خاتم، 
اســتادیوم، بوعلی، اسلامیان و غیره اشاره کرد، 
آغاز شــده اســت تا با هدایت درست آب های 
سطحی احتمال وقوع آب گرفتگی به پایین ترین 

حد ممکن برسد.
دهبانی صابر با بیان اینکه در زمان بارش های 
شــدید یکــی از مهم ترین دلایــل طغیان ها و 
آب گرفتگی هــا عدم لایروبی درســت کانال ها 
و رودخانه هــای زیرزمینــی اســت، گفت: در 
ســال جاری با اســتفاده از برنامــه زمان بندی 
صورت گرفته لایروبــی و مرمت این رودخانه ها 
به صورت منظم انجام خواهد شــد تا در ســال 
جاری نیز مشکلی در این زمینه نداشته باشیم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان همدان:

مشکل اشتغال را با دستان سخاوتمند طبیعت حل کنیم
سه چالش مهم زیست محیطی تغییرات اقلیم، کمبود آب شیرین و بیابان زایی

منابع  مدیرکل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
طبیعی و آبخیزداری استان همدان مطرح 
با دستان  را می توان  اشتغال  کرد: مشکل 

سخاوتمند طبیعت حل کرد.
به گزارش ســپهرغرب و به نقــل از پایگاه 
و  طبیعــی  منابــع  کل  اداره  اطلاع رســانی 
آبخیزداری اســتان همدان، اســفندیار خزائی 
گفــت: نقش طبیعت اعــم از جنگل و مرتع در 
توســعه اقتصادی، اجتماعی، محیط زیســت و 

کشاورزی از اهمیت بالایی برخوردار است.
اهمیــت  و  ارزش  داد:  ادامــه  خزائــی 
زیســت محیطی و اقتصــادی جنگل ها و مراتع 
امــروز به عنوان یک اصل مهــم در دنیا مطرح 
اســت و جنگل و مرتع منبع شغل مولد بوده و 
مشکل اشتغال را می توان با دستان سخاوتمند 

طبیعت حل کرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
همدان گفت: هر هکتار جنگل به طور متوســط 
سالیانه دوونیم تنُ اکســیژن تولید می کند که 
این میزان اکســیژن مورد نیاز 10 نفر در سال 
بوده و جذب دی اکسیدکربن نیز از کارکردهای 

زیست محیطی با اهمیت درختان است.
خزائی تصریح کرد: درختان با جذب گازهای 
گلخانــه ای موجب افزایش بارندگی در ســطح 
کره زمین شــده و همین طور در کاهش اثرات 
خشک سالی و تلطیف و پالایش هوا بسیار مفید 

و مؤثر هستند.
وی اجرای طرح هــای آبخیزداری را موجب 
حفــظ منابع پایه آب و خاک دانســت و حفظ 
خــاک را مهم ترین کارکــرد جنگل ها و مراتع 
برشــمرد و گفت: حفظ خاک حتــی مهم تر از 

حفظ آب اســت، زیرا اگر خاکی نباشد، آبی نیز 
در زمین نفوذ نخواهد کرد.

مدیــرکل منابــع طبیعــی اســتان جذب 
آلودگی و گردوغبار موجــود در هوا را از دیگر 
کارکردهای زیست محیطی جنگل ها عنوان کرد 
و افــزود: یک هکتار جنگل 68 تنُ گردو غبار را 

جذب می کند.
وی اظهار کرد: جنگل ها ضمن نقش آفرینی 
در حفــظ خاک، باعث نفوذپذیری بیشــتر آب 
در خاک و مانع بروز ســیلاب، تبخیر، فرسایش 

خاک و پُر شدن مخازن سدها می شوند.
خزائــی حفظ تنــوع زیســتی را از مباحث 
اقتصــادی و با اهمیت درخــت کاری و صیانت 
از جنگل هــا عنوان کرد و گفــت: از بین بردن 
جنگل هــا و مراتع طغیان آفــات و بیماری ها، 
ســیل، خشکیدگی قنوات و چشــمه ها، از بین 
رفتن گونه های گیاهی و جانوری و بســیاری از 

موارد دیگر را به دنبال دارد.
این مقام مسئول تصریح کرد: نشاط، آرامش، 
تلطیف هوا، اشتغال مولد، توسعه پایدار، بهبود 
کسب وکار و رونق تولید و توسعه گردشگری در 
سایه حفظ و صیانت از عرصه های منابع طبیعی 

امکان پذیر است.
خزائی ضمن اشــاره به وابستگی بالای مواد 
اولیــه صنایع دارویی، صنعــت و غذایی دنیا به 
جنگل هــا و مراتع، یادآور شــد: منابع طبیعی 
از ارکان مهم و اساســی توســعه پایدار به شمار 
می رود و حفظ و حراست از این منابع ارزشمند 

یک مسئولیت اجتماعی همگانی است.
وی در بخش دیگر ســخنان خود گفت: سه 
اقلیم،  تغییــرات  چالش مهم زیســت محیطی 

کمبــود آب شــیرین و بیابان زایــی از عمــده 
مشــکلاتی هســتند که نیاز به راه حل فوری 

دارند.
خزائی بیان کرد: کشور ما ازنظر جغرافیایی 
و بارندگی های سیل آسا که در ایام مختلف سال 
شاهد آن هستیم و همچنین وقوع خشک سالی، 
کم آبی و برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی، 
تهدیدهایی دارد که با آن ها روبه رو هســتیم و 
می توانند در آینده مشــکلاتی بــرای ما ایجاد 

کنند.
وی افزود: یکی از اقدامــات تأثیرگذار برای 
مدیریت آب های ســطحی و کمــک به تغذیه 
آب هــای زیرزمینــی و جلوگیــری از بیابانی 
شدن، مدیریت جامع حوزه های آبخیز و اجرای 

پروژه های آبخیزداری و آبخوان داری است.
خزائــی با بیان اینکه بــا اجرای طرح های 
روان آب های  و  فصلی  آبخیزداری سیلاب های 
ســطحی کنترل و مدیریت می شــوند، تأکید 
کــرد: بــا اجــرای پروژه های آبخیــزداری و 
طرح های منابع طبیعی خســارت های ناشــی 
از ســیلاب ها نیز کاهش چشــمگیری یافته و 

می شود. کنترل 
وی گفت: متأســفانه با وجود بارندگی کم، 
شــاهد برداشــت بی رویه از آب های زیرزمینی 
هســتیم و برای خروج از ایــن وضعیت وظیفه 

سنگینی برعهده داریم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
همدان با اشاره به اهمیت طرح های آبخیزداری 
در راســتای مدیریت بهینه منابــع پایه آب و 
خاک، افزود: نسبت به انجام مطالعات توجیهی 
و تفصیلــی اجرایــی در بخش هــای مختلفی 

از اســتان اقدام شده اســت؛ مناطق بحرانی و 
ســیلابی و همچنین مناطق با فرسایش خاک 
بالا شناســایی می شــوند و طرح های تفصیلی 
و اجرایــی آن ها تهیه شــده و درنهایت اجرای 
طرح هــای آبخیزداری و آبخــوان داری در این 

مناطق متمرکز شده و توسعه می یابد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
همدان خاطرنشان کرد: کاهش خسارات سیل، 
کاهش فرســایش خاک، کنتــرل روان آب های 
بارندگــی، کاهــش خســارت های  از  ناشــی 
اقتصــادی و اجتماعی، تقویت میــزان آبدهی 
چشمه ها، قنوات و چاه های آب به ویژه در بخش 
کشــاورزی برای تولید هرچه بیشتر محصولات 
غذایــی، ازجمله مزایای طرح های آبخیزداری و 

آبخوان داری است.
خزائی تصریح کرد: با توجه به تأکیدات مقام 
معظم رهبری در مورد مقوله تولید و حمایت از 
تولید و همچنیــن جهش تولید، اقدامات منابع 
طبیعی و اجرای طرح های آبخیزداری توانسته 
تأثیر بســزایی در میــزان تولیــد محصولات 

کشاورزی و رونق کسب وکار داشته باشد.
وی با بیــان اینکه آبخیــزداری هنر و علم 
مدیریت منابع پایه آب و خاک اســت و با روش 
مدیریت پایدار منابــع آب و خاک قدمی برای 
حفظ منابع طبیعی و توسعه اقتصادی اجتماعی 
کشور برداشته می شود، ادامه داد: مسیر اجرایی 
طرح های آبخیــزداری و آبخوان داری اســتان 
قدمت دیرینه دارد و از سال 85 شروع شده که 
از ســال 97 با تخصیص اعتبار از محل صندوق 
توسعه ملی، شتاب بیشتری یافت و خوشبختانه 

این روند همچنان تداوم دارد.

حرکت لاکپشتی آزادسازی پهنه های اکتشافی معادن همدان
دو پهنه اکتشافی تعریف شده باید خردادماه آزاد می شد

ســپهرغرب، گروه خبر - آذین رضایی: 
رئیس خانه معــدن همدان با بیان اینکه در 
اســتان همدان دو پهنه اکتشافی تعریف 
شده و قرار بر آزادسازی آن ها تا خردادماه 
سال جاری بود، گفت: متأسفانه هنوز این امر 

محقق نشده است.
بحث بهره برداری از معادن و اشــتغالزایی در 
این حــوزه، همواره یکی از مباحث مهم در حوزه 
معدن بوده و هست که با وجود پهنه های اکتشافی 
بلوکه شــده از ســوی وزارتخانه عملًا تا حدودی 
بهره بــرداری از این مناطق برای بخش خصوصی 
غیرممکن شــده و این در حالی اســت که وزیر 
صمت از اشــتغالزایی و فعال کردن معادن حبس 

شده سخن گفته است.
علیرضا رزم حســینی وزیر صمت در آخرین 
اظهــارات خــود از پیگیری تفویــض 90 درصد 
اختیارات شورای عالی معادن به استان ها طی یک 
ماه آینده ســخن گفته و آزادسازی معادن حبس 
شده طی دو یا سه ماه آینده را عنوان کرده بود که 
این معادن در اختیار استان ها قرار خواهد گرفت 
و ظرفیت های جدید برای توسعه و اشتغال ایجاد 

می شود.
وی همچنیــن از کاهش قابــل توجه مجوز 
فروشــی ها در این حــوزه با آزادســازی معادن 
حبس شده علاوه بر ایجاد اشتغال و ظرفیت جدید 
صحبت کرده بود؛ اما آنچه اکنون بر همگان آشکار 
شــده این اســت که علاوه بر مسائل عنوان شده 
بهره برداران معدن با مشــکلات بسیاری در این 
حوزه مواجه هســتند و بارها به مشکلات متعدد 
آنها از طریق رســانه ها در اســتان های مختلف 

پرداخته شده است.
با توجه به اظهارات وزیر صمت بر آن شــدیم 
تــا در خصــوص معادن حبس شــده اســتان و 
حمایت هــای لازم به منظور آزادســازی هرچه 
ســریع تر آن ها با رئیــس خانه معــدن همدان 

گفت و گویی داشته باشیم.
رحیم مرتضایــی در گفت و گو با خبرنگار ما با 
اشاره به تعریف پهنه های اکتشافی در استان های 
مختلف و بلوکه شدن آن ها، اظهار کرد: هیچ کس 

اجازه عملیات اکتشافی در این پهنه ها را ندارد.
وی با اشــاره به اینکه به عنوان مثال اگر یک 
متقاضــی بخواهد محدوده ای در اطراف همدان و 
در محدوده پهنه های اکتشــافی بزند به او مجوز 
داده نمی شــود، بیان کرد: منظور وزیر صمت از 
آزادسازی معادن حبس شده نیز این بوده که این 

پهنه های اکتشافی بلوکه شده را با امکانات موجود 
آزاد کنیم و مکتشــفین بتوانند در محدوده مورد 

نیاز و یا ثبت شده کار اکتشافی انجام دهند.
وی بــا بیــان اینکه در همدان نیز یکســری 
پهنه های اکتشــافی تعریف شده اســت، افزود: 
کارهای اکتشــافی اولیــه این پهنه هــا انجام و 
محدوده های امیدبخش از نظر وجود مواد معدنی 

با ارزش شناسایی شده است.
مرتضایی با اشاره به درخواست شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی و وزارت نیرو برای واگذاری این 
محدوده ها از طریق سازمان صمت استان، تصریح 
کرد: کارها در این خصوص در حال نهایی شــدن 

است و پس از انجام باید این پهنه ها آزاد شوند.
وی با بیان اینکه در پهنه های مســدود شده، 
بخــش خصوصی که فعال تریــن بخش در حوزه 
اکتشــاف منابع معدنی در کشــور است به دلیل 
وجود این پهنه ها نمی تواند کاری انجام دهد، ادامه 
داد: در صورتی که هر چه سریع تر این محدوده ها 
آزاد شوند کار اکتشــافی در محدوده های استان 

می تواند بیشتر و بهتر شکل گرفته و انجام شود.
رئیس خانه معدن همدان خاطرنشــان کرد: 
در استان های مختلف کشــور سازمان های نظام 
مهندســی معدن فعال اســت که اغلب بیش از 
یک هزار نفر عضو تحصیلکرده معدن، زمین شناسی، 
متالوژی و نقشه برداری دارند و پتانسیل بالقوه ای 

برای ورود به حوزه اکتشاف معادن هستند.
وی با تأکید بر اینکه متأسفانه در حال حاضر 
تمام عملیات اکتشــافی به صورت سیستماتیک 
در کشور و توسط ســازمان زمین شناسی کشور 
انجام می شــود، یادآور شــد: در شرایط فعلی که 
بودجه های خوبی برای این موضوع نداریم و انجام 
عملیات اکتشاف نیز نیازمند نیروهای متخصص 

است، دچار نقصان هستیم.
مرتضایی با بیان اینکه به نظر بنده باید بخشی 
از وظایف اکتشافی سازمان زمین شناسی کشور به 
استان ها و سازمان های نظام مهندسی محول شود، 
اظهــار کرد: در این صورت دو اتفاق خوب در این 

حوزه رخ خواهد داد.
وی با تأکید بر اینکه علاوه بر مطالعه تهدیدهای 
مناطق مختلف در استان ها برای بخش عمده ای 
از فعالان معدن بیکار عضو نظام مهندســی شغل 
ایجاد می شود، گفت: با تحقق این امر اشتغالزایی 
محقق شــده و بخش عمده ای از منابع ناشناخته 

کشور می تواند به راحتی شناسایی شود.
رئیس خانه معدن همدان در ادامه بیان کرد: تا 

کنون در مجموع توانسته ایم هفت درصد از منابع 
معدنی کشور را شناسایی کنیم و 93 درصد از این 
ذخایر معدنی هنوز ناشــناخته مانده و در صورت 
استفاده از پتانســیل ها می توانیم این عدد را بالا 

ببریم.
وی با بیان اینکه وزارتخانه سالانه محدوده هایی 
را به عنوان پهنه های اکتشافی معرفی کرده و آن ها 
را بلوکه می کند، افزود: وزارتخانه این محدوده ها را 
به وســیله شرکت های تابعه خود مطالعه می کند 
که کار جالبی نیســت چراکه دست و پای بخش 
خصوصی را کاملاً بسته و اجازه ورود آن ها به حوزه 

اکتشاف را نمی دهد.
مرتضایی با تأکید بــر اینکه اگر فعالان حوزه 
اکتشــاف معدن در استان مطالعات در پهنه های 
اکتشــافی بلوکه شــده را انجام می دادند نتیجه 
بهتری حاصل می شد، تصریح کرد: همیشه بخش 
خصوصی در این خصوص گلایه دارد؛ در صورت 
انجام این کار بخش عمده ای از فارغ التحصیلان در 

این حوزه نیز بیکار نمی ماندند.
وی با بیان اینکه در اســتان همدان دو پهنه 
اکتشــافی تعریف شده و قرار بر آزادسازی آن ها تا 
خردادماه سال جاری بود، ادامه داد: متأسفانه هنوز 

این امر محقق نشده است.
رئیس خانه معدن همدان خاطرنشــان کرد: 
پهنه های تعریف شده عمده مساحت استان را در 
برگرفته است و عملًا تمام مناطقی که می شود کار 
اکتشافی انجام داد و محدوده تعریف کرد، بلوکه 
شده و یکســری محدوده های امیدبخش معرفی 

شده و باید ثبت و سپس آزاد شوند.
وی در ادامه با اشــاره به بحث مجوزفروشی، 
یــادآور شــد: عده ای کارشــان همین اســت و 
محــدوده ای پیدا کــرده و اقدام بــه فروش آن 
می کنند که از نظر قانونی کار درســتی نیست و 

باید با این افراد برخورد شود.
مرتضایی با بیان اینکه زمانی شرکت یا فردی 
محدوده  خوبی را پیدا می کند و به دلیل شرایط، 
قانون اجازه فروش به وی داده اســت، اظهار کرد: 
متأســفانه رانت هایی در این خصوص وجود دارد 
و محدوده های با ارزشــی هست و مسائل پشت 
پرده ای در مجوز فروشی آنها مشاهده می شود که 

امر مذمومی بوده و نباید این اتفاق رخ دهد.
وی با تأکید بر اینکه باید برخورد لازم با مجوز 
فروشی محدوده های با ارزش صورت گیرد، گفت: 

متأسفانه این موضوع در سراسر ایران وجود دارد.
رئیس خانه معدن همدان بیان کرد: این مهم 

قابل توجه است که آزادسازی پهنه های اکتشافی 
بلوکه شده تأثیری در بحث مجوزفروشی ها ندارد 
و حتی با آزادســازی پهنه ها ممکن است افرادی 
که به دنبال مجوزفروشی هستند بیشتر به دنبال 

این امر بروند.
وی در ادامــه با تأکیــد بر اینکــه در حوزه 
معدن اغلب بهره بــرداران از تجهیرات قدیمی و 
ماشین آلات مستهلک استفاده می کنند، افزود: این 
امر ظرفیت بهره وری معادن را به شــدت کاهش 
داده و تخریب در محیط زیست را بیشتر می کند.

مرتضایی با بیان اینکــه باید راهکاری در این 
خصوص اندیشیده شود، تصریح کرد: ارائه مجوز 
بــرای وارد کــردن تجهیزات و ماشــین آلات به 
بهره برداران، اجازه دسترسی به دستگاه ها با شرایط 
بهتر و یا ارائه تســهیلاتی به این منظور قطعاً به 
افزایش بهره وری در این حوزه کمک خواهد کرد.

وی بــا تأکید بر اینکه درگیری و مشــکل با 
برخی ادارات و ســازمان ها در این حوزه همچنان 
به قوت خود باقی است، ادامه داد: اکنون بیشترین 

درگیری با منابع طبیعی است.
رئیس خانه معدن همدان خاطرنشــان کرد: 
یک مصوبه با موضوع حذف کســر دام در شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی داشتیم که به 
جای آن مبلغی را از بهره بــرداران اخذ کنند که 
متأسفانه عملی نشده است اما سایر استان ها این 

مهم را عملی کرده اند.
با توجه به دو پهنه شناسایی شده در استان که 
بخش عمده ای از مساحت استان را نیز در برگرفته 
است با وجود انجام اقدامات لازم و اینکه مقرر شده 
بود تا خردادماه این پهنه ها آزادسازی شود هنوز 
این مهم محقق نشــده که این امر شبهه هایی در 
خصوص وجود رانت در این خصوص را دو چندان 

می کند.
امــا با توجه به ســخنان وزیر صمت مبنی بر 
آزدســای معادن حبس شــده و در صورت توجه 
مسئولان استان به این موضوع باید هر چه سریع تر 
پهنه های اکتشــافی بلوکه شده استان آزادسازی 

شده و بخش خصوصی به این عرصه ورود کنند.
طبــق اظهــارات رئیس خانه معدن اســتان 
همدان اکنون درگیری و مشــکل با برخی ادارات 
و سازمان ها از جمله منابع طبیعی و عدم اجرای 
مصوبات در این خصوص از دیگر مواردی است که 
بهره برداران با آن دســت و پنجه نرم می کنند که 
متولیان امر باید برای رفع این مشکل نیز چاره ای 

بیاندیشند.


